
كس�ب مدال بازي هاي آس�يايي آن هم در 
حضور قدرت اصلي تكواندو كار دش�واري 
است. چطور توانس�تيد نايب قهرماني اين 

رقابت ها را به دست آوريد؟
هجدهمين دوره بازي هاي آسيايي در اندونزي برگزار 
شد و اين دوره براي تكواندو اهميت بالايي داشت،چراكه 
در اين دوره براي نخستين بار پومسه به جمع رشته هاي 
بازي هاي آسيايي اضافه شد و همين مسئله حساسيت 
رقابت ها را افزايش داد. رقابت هاي اين دوره سخت بود 
و همه رقبا با بهترين نفرات و با آمادگي كامل به جاكارتا 
آمده بودند. از طرفي همه تيم ها مربي كره اي داشتند و 
به همين خاطر سطح فني رقابت ها بسيار بالا بود. ضمن 
اينكه تك حذفي بودن بازي ها كار را دشوار مي كرد. ابتدا 
قرعه كشي مي ش��د و احتمال داش��ت در همان مبارزه 
نخست با يك حريف قدرتمند روبه رو شويم. در اين بين 

خوش شانسي هم در قرعه ملي پوشان تأثير داشت. 
صعود قدرتمندان�ه اي به فينال داش�تيد و 

شايسته كسب مدال طلا بوديد. 
در مبارزه اول به مصاف حريفي از ماكائو رفتم و با عبور از 
سد اين حريف به يك ژاپني خوردم. خوشبختانه حريف 
دومم را بردم و براي اينكه حض��ور در فينال بازي هاي 
آس��يايي را تجربه كنم بايد پومس��ه رو مالزيايي را نيز 
شكس��ت مي دادم. به هدفم رس��يدم و به فينال صعود 
كردم. در بازي آخر به مصاف رقيبي از كشور ميزبان رفتم 
و متأسفانه نتوانستم اين حريف اندونزيايي را از پيش رو 
بردارم. بااين حال با ايستادن روي سكوي نايب قهرماني 
مدال نقره را از آن خود كردم و ثمره تلاش هايم را گرفتم. 
ضمن اينكه با كسب اين مدال بخشي از زحمات مربيان 

را جبران كردم. 
پومس�ه براي اولين بار به جمع رش�ته هاي 
بازي هاي آسيايي اضافه شده بود. اين مسئله 
كار پومسه روهاي ايراني را سخت نمي كرد؟

بله،اولين دوره اي بود كه مسابقات پومسه برگزار مي شد 
و همين مسئله حساسيت ها و همچنين انتظارات را بالا 
برده بود. مدال آوري پومس��ه روهاي ايران در بازي هاي 
آسيايي اهميت زيادي داشت، چراكه سطح پومسه روهاي 
كشورمان را ارتقا مي داد. از طرفي تنها سه پومسه رو زن 
و سه پومس��ه رو مرد به جاكارتا اعزام ش��دند و به نوعي 
نماينده همه ورزش��كاران اين رش��ته در آسيا محسوب 
مي ش��ديم. البته اين را هم بگويم كه سبك اين بازي ها 
با رقابت هاي جهاني تفاوت زيادي داشت. تمامي نفرات 
اعزامي به اين فكر مي كردند كه به عنوان نماينده پومسه 
كشورمان در جاكارتا هستند و به عبارت ديگر بايد از طرف 
ديگر ورزشكاران ايراني هم مدال بگيرند. همه ما تلاش 
مي كرديم تا شايستگي هاي تكواندو ايران در بخش پومسه 
را اين بار در بازي هاي آسيايي به نمايش بگذاريم. به اين 
خاطر بود كه كارمان سخت تر ش��د. از همه مردم تشكر 

مي كنم كه دعاي خيرشان را بدرقه راهمان كردند. 
پس از اينكه به عنوان يكي از نفرات اعزامي 
به جاكارتا انتخاب ش�ديد به كس�ب مدال 

بازي هاي آسيايي فكر مي كرديد؟
براي رس��يدن به پيراهن تيم ملي تلاش زيادي كردم و 
خدا را شاكرم كه در نهايت به هدفم رسيدم. براي اينكه 

در جمع نفرات اعزامي به بازي هاي آس��يايي باش��يم 
دو دوره رقابت هاي انتخابي را پش��ت سرگذاش��تيم و 
از خردادم��اه اردوي تيم ملي آغاز ش��د. پس از پش��ت 
سرگذاش��تن رقابت هاي انتخاب��ي به عن��وان يكي از 
نماينده هاي پومس��ه براي حض��ور در جاكارتا انتخاب 
شدم. بعد از اينكه انتخابم نهايي شد آرزو كردم دست پر 
به كشور باز گردم و حتماً روي سكوي بازي هاي آسيايي 
بروم. همانطور كه اشاره كردم همه نفرات به مدال طلا 
فكر مي كردند و من هم براي رسيدن به اين مدال تلاش 
زيادي كردم ولي در نهايت نقره آسيا را گرفتم. خوشحالم 
از اينكه توانس��تم يك مدال به جمع مدال هاي كاروان 

كشورمان اضافه كنم و دست خالي برنگردم. 
اهداي مدال نقره آس�يا به ش�هيد گيتي نما 
اقدامي ارزش�ي بود ك�ه م�ورد توجه همه 
قرار گرفت. چطور ش�د كه چنين تصميمي 

گرفتيد؟
خانه تكواندو ميزبان يكي از شهداي گمنام هشت سال 
دفاع مقدس است و قبل از اعزام به جاكارتا همه نفرات بر 
سر مزار اين شهيد 18 ساله حاضر شدند. در اين مراسم 

رئيس فدراس��يون تكواندو به هر كدام از تكواندوكاران 
ملي پوش يك پلاك دادند كه هر يك به نام يكي از شهدا 
مزين ش��ده بود. روي پلاكي كه به من تعلق داشت نام 

شهيد محمدحسين گيتي نما حك شده بود. 
اين شهيد را مي شناختيد؟

نمي ش��ناختم ولي س��عي كردم اطلاعاتي در خصوص 
اين ش��هيد بزرگوار كس��ب كنم. فهميدم كه ايشان در 
سن 21 سالگي به شهادت رسيده اند. من هم 21 ساله 
هستم و اين موضوع واقعاً برايم جالب و ارزشمند بود. به 
اين فكر كردم كه اين شهيد براي كشورش به شهادت 
رسيده و من هم در عرصه ورزش براي كشورم مي جنگم. 
با خودم عهد بستم اگر در بازي هاي آسيايي روي سكو 
رفتم و مدال آوري كردم حتماً مدالم را به شهيد گيتي نما 

تقديم كنم. 
چه درسي از شهدا گرفته ايد؟

جمع شدن كنار مزار شهيدي كه در خانه تكواندو آرميده 
روحيه و انرژي مضاعفي به ما داد. آنها براي دفاع از وطن 
خود به جبهه رفتند و از جان خود گذشتند. حالا ما هم 
براي حض��ور در رقابت هاي مختلف اعزام مي ش��ويم و 
تلاش مي كنيم تا مدال بگيريم. جنگيدن را بايد از شهدا 
آموخت. از حضور اين شهيد گمنام انرژي گرفتيم تا ما 

هم براي كشورمان بجنگيم. 
از اينكه اولين بانوي مدال آور كاروان ورزش 
اي�ران در اي�ن دوره از بازي ه�ا بودي�د چه 

احساسي داشتيد؟
بيش از شش سال است كه عضو تيم ملي تكواندو هستم 
و تاكنون 15 مدال آس��يايي و جهاني  كسب كردم. در 
رقابت هاي آس��يايي ويتنام موفق ش��دم دو مدال نقره 
و برنز كسب كنم. رس��يدن به مدال بازي هاي آسيايي 
براي هر ورزش��كاري مهم اس��ت و من هم از اين قاعده 
مستثني نيستم. قطعاً از اينكه پس از يك دوره طولاني 
تمرينات سخت و داش��تن دغدغه موفقيت در جاكارتا 
به مدال دست يافتيم برايمان ارزش��مند بود. احساس 
مي كنم پس از دريافت مدال نقره همه سختي ها به پايان 
رسيد و بار س��نگيني از روي دوشم برداشته شد. سبك 
شدم و احساس خوبي دارم. كس��ب اولين مدال بانوان 
كاروان ايران حس عجيبي داشت. به اين فكر مي كردم 
كه با كسب مدال به ساير بانوان كاروان كشورمان انرژي 
مي دهم. در واقع استارت مدال آوري زنان را زدم و به بقيه 
روحيه دادم تا آنها نيز به مدال بازي هاي آسيايي برسند. 
برنامه تان براي درخش�ش هرچه بيشتر در 

تكواندو چيست؟
مي كوشم تا اين روند را حفظ كنم. رقابت هاي جهاني را 
در پيش داريم و فعلاً تمام برنامه ريزي هايم براي موفقيت 
در مسابقات جهاني است تا با ياري خدا بتوانم يك مدال 

خوشرنگ تر براي كشورمان به ارمغان بياورم. 
از مسئولان چه انتظاري داريد؟

ورزشكاران هدفي جز قهرماني و افتخارآفريني ندارند. 
بايد تمام فكر و ذكرمان را معطوف اين مسئوليت سنگين 
كنيم. براي رسيدن به اين هدف بايد كسي باشد كه ما 
را حمايت كند و ان��رژي به ما دهد ت��ا انگيزه مان براي 
كسب مدال بيشتر شود. اين انتظار همه ورزشكاران از 

مسئولان است.

اولين طلاي تكواندو ايران در جاكارتا لذت 
ديگري داشت. انتظار قهرماني در بازي هاي 

آسيايي را داشتيد؟
قبل از بازي هاي آس��يايي ما رقابت هاي قهرماني آس��يا 
را داش��تيم. اولين باري بود كه در س��نگين وزن شركت 
مي كردم ولي داوران حقم را خوردند و به مدال برنز رسيدم. 
براي حضور در بازي هاي آس��يايي دوب��اره در انتخابي ها 
موفق بودم و اين بار تلاش كردم تا با رسيدن به مدال طلاي 
بازي هاي آس��يايي جبران كنم. اين اولي��ن باري بود كه 
حضور در اين بازي ها را تجربه مي كردم. دلم مي خواست 
طلاي سنگين وزن را براي تكواندو ايران به ارمغان بياورم. 
بايد بگويم مس��ابقات انتخابي تيم ملي در تكواندو ايران 
خودش يك تورنمنت سخت است و كس��ي كه بتواند از 
بين مدعيان به عنوان يار اصلي انتخاب شود مثل اين است 
كه مدال طلا گرفته است. هميشه مي گفتم تكواندوكاري 
كه در انتخابي ها موفق باشد در رقابت هاي اصلي نيز طلا 
مي گيرد. جاي خالي طلاي سنگين وزن بازي هاي آسيايي 
در تكواندو ايران احساس مي شد. خوشحالم به اين افتخار 
رسيدم و بايد از استاد فلاحي راد كه سال ها براي موفقيت 

من تلاش كرده است قدرداني كنم. 
چطور بر استرس قبل از شروع بازي ها غلبه 

كرديد؟
استرس��ي نداش��تم و آنقدر تمرين كرده بودم كه هيچ 
نگراني بابت رويارويي با حريفان نداشتم. تمرينات زيادي 
را پشت سرگذاشتم و استاد عسگري هميشه به اختلاف 
سطح فني من با رقبا تأكيد مي كرد. سرمربي تيم ملي 
پيش از شروع مبارزات س��نگين وزن به من گفت  بايد 
آمادگي بالا و تكنيك هاي هميشگي را به نمايش بگذارم. 
خوشبختانه توانستم با همه حريفانم به خوبي مبارزه و 
دستورات سرمربي را به بهترين ش��كل اجرا كنم تا در 

نهايت به خوشرنگ ترين مدال برسم. 
حساس�يت ب�الاي بازي ه�ا بس�ياري از 
ورزش�كاران را تح�ت تأثير ق�رار مي دهد 
و مان�ع موفقيت آنها مي ش�ود ول�ي به نظر 
مي رسد ش�ما راه غلبه بر جو مسابقات را به 

خوبي مي دانيد؟
ش��ايد تا چند دقيقه قبل از رفتن به روي ش��ياپچانگ 
استرس داشته باشم اما معمولاً پس از آنكه داور فرمان 
شروع مسابقه را مي دهد ديگر استرس و نگراني احساس 
نمي كنم. اصولاً شرايط را براي خودم سخت نمي كنم و 
نمي گويم بازي هاي آسيايي يا جهاني سخت است و جو 
سنگيني دارد. به نظر من مسابقه مسابقه است و حريفان 
در رقابت هاي مختلف ش��ركت مي كنند و بهترين هاي 
جهان در آس��يا هم هستند. فقط اسم مس��ابقات فرق 
مي كند. لطف خدا شامل حالم ش��د و طلاي بازي هاي 

آسيايي را به گردن آويختم. 
چه برنامه اي براي ادام�ه افتخارآفريني در 

تيم ملي داريد؟
راه زيادي تا رسيدن به اوج آرزويم در پيش دارم. در سال 
2013 كه به مسابقات نوجوانان آسيا در اندونزي اعزام 
ش��دم و آنجا هم مدال طلا را گرفتم. پس از آن بود كه 
حضور موفق و كسب مدال طلا در المپيك 2020 را براي 
خودم به عنوان هدف اصلي ترسيم كردم. اميدوارم خدا 

باز هم كمكم كند تا در المپيك توكيو خوش بدرخشم. 
تيم ايران در بازي هاي آسيايي 2018 عنوان قهرماني 
را به دس��ت آورد اما برخي ها منتظر يك شكست از ما 
هستند تا حاشيه سازي كنند. با اين حال عملكرد كلي 
تيم ما در بازي هاي آس��يايي خوب بود و قول مي دهم 
تكواندو ايران به زودي دوباره حرف اول را در دنيا بزند. 

رقاب�ت نفس�گيري ب�ا تكوان�دوكار ازبك 
داش�تيد، ب�راي پي�روزي در ران�د طلايي 

برنامه ريزي كرده بوديد؟
در نخستين گام با حريف كره اي بازي كردم كه رقابتي 
واقعاً سخت بود. البته همه بازي ها براي من حكم فينال 
داش��ت. تجربه رويارويي با تكواندوكار كره اي و غلبه بر 
او را در مس��ابقات دانشجويان داش��تم. در جاكارتا نيز 
دوباره از س��دش گذش��تم. حريفان چين و قزاق را هم 
شكس��ت دادم تا در فينال با رقيب ازبك روبه رو ش��وم. 
تكواندوكار ازبكستاني يكي از عنوان داران جهان بود كه 
در رده بندي جهاني نيز جايگاه ششم را در اختيار دارد. 
وقتي مسابقه آخرم در فينال به راند طلايي كشيده شد 
خانواده ام از شدت استرس تا مرز سكته پيش رفتند. پدر 

و مادرم سال ها برايم زحمت كشيدند و تلاش مي كنم  
موجب سربلندي شان شوم. خوشبختانه توانستم كارم 
را با موفقيت در جاكارتا به پايان برسانم و  مدال طلا را 
به دس��ت بياورم. به ويژه كه اولين طلاي تكواندو را هم 
كسب كرده بودم و در روزهاي بعدي ساير ملي پوشان با 
قدرت به جنگ حريفان رفتند و تمام توانشان را به كار 

گرفتند تا خوشرنگ ترين مدال را تصاحب كنند. 
پيش داوري ه�ا در خصوص ع�دم موفقيت 
احتمالي ش�ما در جاكارتا تأثيري در روحيه 

شما نداشت؟
قبل از شروع بازي ها شايد برخي ها انتظار مدال طلاي 
من را نداش��تند ولي من كاري ب��ه اظهارنظرها ندارم و 
تلاش مي كنم به بهترين جايگاه برس��م. حركت از من 
اس��ت و خدا هم بركتش را مي ده��د. در اين مدت هم 
زحمت زيادي كش��يدم و هم مدت ها از خانواده ام دور 
بودم. خيلي وقت ها ماهي يك بار هم به خانه نمي رفتم 
ولي با اي��ن حال هدفم طلاي بازي هاي آس��يايي بود و 
خدا هم جواب تلاشم را داد. خيلي ها مي گفتند من در 
بازي هاي آسيايي به جايي نمي رسم. با اين حال توجهي 
به اين انتقادهاي غيركارشناس��ي نك��ردم و در عوض 
كادرفني انگيزه زيادي به ما م��ي داد. ما يك تيم متحد 
و يكدل بوديم و منتقدان هم جوابشان را گرفتند. بايد 
به اين نكته اش��اره كنم كه مهدي خدابخشي هم براي 
موفقيت در بازي هاي 2018 بسيار زحمت كشيده بود. 
وزن زيادي كم كرد و براي رسيدن به مرز آمادگي عذاب 
كشيد. از آنجا كه تلاش هايش را از نزديك ديده ام دلم 

مي خواست او هم طلايي شود. 
آناليز حريفان تا چه اندازه در قهرماني تان در 

بازي هاي آسيايي مؤثر بود؟
كادرفني ش��بانه روز ت��لاش مي كرد تا ملي پوش��ان به 
بالاترين سطح آمادگي برس��ند. براي تك تك مبارزاتم 
با استاد عس��گري برنامه ريزي ويژه داشتيم و حريفان 
را كاملًا آناليز كرده بودي��م. در بازي آخر برنامه مان اين 
بود كه زياد با حريف درگير نش��وم و بازي را نگه داشتم 
تا در راند طلايي با يك ضربه به پيروزي برس��م. از آنجا 
كه تكواندوكار ازبك بسيار قوي بود اگر با او زياد درگير 
مي شدم احتمال داش��ت از نظر بدني دچار افت شوم و 

كم بياورم. 
خواسته شما از مسئولان چيست؟

از مسئولان ورزش ايران خواهش مي كنم پاداش وعده 
داده شده را زودتر بدهند. به ش��دت پول لازم هستيم. 
اميدوارم همان 160 سكه اي كه وعده دادند را بدهند ما 

پول نمي خواهيم. 
پيش از اعزام به بازي هاي آس�يايي تصميم 
به اهداي مدالتان به يكي از شهداي مدافع 

حرم گرفتيد؟
وجود مزار يك ش��هيد گمنام در خانه تكواندو براي ما 
ارزش زيادي دارد. فدراسيون طي مراسمي براي همه 
ملي پوشان يك پلاك در نظر گرفت و پلاك من متعلق 
به شهيد عادل سعد از ش��هداي مدافع حرم بود. همان 
موقع  سر مزار شهيد گمنام نذر كردم اگر در بازي هاي 
آسيايي روي س��كو بروم مدالم را به شهيد عادل سعد 

تقديم كنم. 
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فهميدم شهيد گيتی نما در سن 21 سالگي 
به ش�هادت رس�يده اند. من هم 21 س�اله 
هستم. به اين فكر كردم كه اين شهيد براي 
كشورش به شهادت رس�يده و من هم در 

عرصه ورزش براي كشورم مي جنگم

از مسئولان ورزش ايران خواهش مي كنم 
پاداش وعده داده شده را زودتر بدهند. به 
شدت پول لازم هس�تيم. اميدوارم همان 
160 سكه اي كه وعده دادند را بدهند ما پول 

نمي خواهيم

 گفت وگوي »جوان« با مرجان سلحشوري
كه مدالش را به يك شهيد تقديم كرد

 جنگيدن را
 از شهدا آموختم
پوشيدن پيراهن تيم ملي افتخاري بزرگ براي همه ورزشكاران محسوب مي شود و آنها كه 
در عرصه قهرماني حضور دارند همواره تلاش مي كنند تا با حضور در تيم ملي و افتخارآفريني 
در ميادين بين المللي دين خود را به كشورش�ان ادا كنند. حضور پررنگ بانوان ايراني در 
تورنمنت هاي معتبر قاره اي و جهاني همواره توجه دنيا را به خود جلب مي كند. بانوان ورزشكار 
كشورمان ضمن حفظ حجاب اسلامي تلاش مي كنند با حضور هرچه موفق تر در رقابت هاي 
مختلف قدرت خود را به رخ حريفان بكشند. تكواندو اين بار نيز از جمله رشته هاي مدال آور 
كاروان ايران در بازي هاي آس�يايي بوده است، ضمن اينكه مرجان سلحشوري ملي پوش 
پومسه )اجراي فرم( با كسب يك مدال نقره ارزشمند استارت مدال آوري بانوان كشورمان 
در اين بازي ها را زد. سلحشوري همان بانوي قهرماني است كه در مراسم توزيع مدال از دست 
دادن با رئيس جمهور اندونزي خودداري كرد و مدال نقره اش را به شهيد گيتي نما تقديم كرد. 

سعيد رجبي قهرمان سنگين وزن تكواندو بازي هاي 
آسيايي 2018 در گفت وگو با »جوان«:

نوبت عمل مسئولان 
به وعده پاداش است

جدال با كره جنوبي و پش�ت س�ر گذاش�تن قدرت اصلي تكواندو جهان همواره يكي از 
دغدغه هاي تكواندو ايران بوده است. در س�ال هاي اخير رشد چشمگير اين رشته رزمي 
در كشورمان مدال هاي ارزشمند و خوشرنگي را براي ورزش ايران به ارمغان آورده است. 
تيم ملي مردان تكواندو ايران در هجدهمين دوره بازي هاي آس�يايي با عملكردي خوب 
توانس�ت دو مدال طلا، يك نقره و يك برنز را به جمع مدال هاي كاروان كش�ورمان اضافه 
كند. بايد به اين نكته توجه داشت رقابت هاي تكواندو در اين دوره با تغييراتي همراه بود 
و همين مسئله كار را براي تيم ملي ما سخت كرد. با اين وجود تيم فريبرز عسگري باز 
هم عنوان قهرماني بازي هاي آس�يايي را از آن خود كرد تا همچنان به عنوان يكي از 
قدرت هاي اصلي تكواندو شناخته شوند. در بين مدال آوران اين رشته سعيد رجبي 
موفق شد با مبارزاتي جانانه اولين طلاي تكواندو كشورمان را در جاكارتا به ارمغان آورد. 

شيوا نوروزي
      گفت وگو


